

Nile Valley University Publications Nile Journal for Agricultural Sciences (NJAS)

(ISSN: 1585 – 5507) Volume 04, NO. 02, 2019 http://www.nilevalley.edu.sd



Research paper

Onion (Allium cepa L.) Bulb Storage in Improved Shaded and Aerated Store in River Nile State, Sudan

Abdelazim Mohamed Ali

Faculty of Agriculture, Nile Valley University, Sudan

Corresponding author: azimali58@yahoo.com

ABSTRACT

This study aimed to evaluate the storability of onion in improved shaded and aerated store in condition of River Nile State, Sudan. Dry onion of cultivar Red Baftaim collected from cultivation sites at Aliab during June 2018 and differentiated into small (50-100 g) and large size (100-280 g) bulbs. Storage started after two weeks curing, under straw shade, in three different sides of the store (North-eastern, the centre and South-western). Keeping material used were jute sacks, plastic boxes, plastic nets, baskets and the fifth part was left without containing material. Ten Kilograms of bulbs were weighed in the beginning of the storage period by early July to determine loss in weight of whole sample after 3 months as first experimentation. In the second experimentation five bulbs in each container were marked, their weight was registered every month to detect periodic trend for weight loss in each keeping material. Results revealed that bulbs kept in jute sacks showed the least sloping change in weight. All other containing material showed higher losses but in an inconsistent trend. While, bulbs stored in plastic boxes showed the highest rotting ratio. The storage side in the store showed no significant differences in trends and final evaluation of percentage losses. The last storing month showed sharper slope of bulb weight loss compared to the starting and the subsequent month, mainly in large size onions. Bulb sprouting was not observed in containers as well as on bulbs without containers.

Keywords: Onion, storability, improved store, keeping materials

تخزين البصل في مخزن مسقوف محسن ومفتوح للتهوية بولاية نهر النيل، السودان عبد العظيم محمد على

كلية الزراعة، جامعة وادي النيل

هدفت هذه الدراسة لتقييم قابلية التخزين لصنف البصل المزروع بافطيم احمر تحت مخزن محسن تحت ظروف ولاية نهر النيل السودان. عينات الابصال تم جمعها من منطقة العالياب. وتم فرزها الي ابصال صغيرة (50-100 جرام) وكبيرة (100-200 جرام). تم تخزين البصل بعد ان خضع لمعالجة لمدة اسبوعين في الحقل تحت ظل من القصب في يونيو 2018 في ثلاث مناطق في المخزن هي الشمال الشرقي ووسط المخزن والجنوب الغربي. حاويات التخزين التي استخدمت هي جوالات الخيش والصناديق البلاستيكية وشباك البلاستيك والمقاطف وترك الجزء الخامس ليخزن دون حاوية. تم تخزين عشرة كيلوجرامات من البصل في بداية التجربة وتم وزنها في نهاية التجربة لتقدير الفقد في الوزن بعد ثلاثة أشهر. كما تم ترقيم عدد خمس ابصال في كل حاوية وفي الجزء المخزون دون حاوية لتقييم التغير في الوزن. اوضحت النتائج ان جولات الخيش هي الاقل في الفقد للدوري وفي الوزن كما ان البصل المخزن في صناديق البلاستيك سجل النسبة الأعلى في تعفن الابصال. ولم تكن النتائج معنوية لا في الوزن النهائي ولا الشهري بين الجوانب المختلفة في المخزن كما ان الشهر الاخير سجل منحي كبير الفقد في وزن الابصال مقارنة مع الشهر الاول والثاني خاصة في الابصال الكبيرة. لم يلاحظ نموء للأبصال طوال مدة التخزين

كلمات مفتاحية: البصل، قابلية الخزن، مخزن محسن، حاويات التخزين